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120 سايت غير مجاز فروش بليت 
شناسايي شدند

دبير انجمن شرکت هاي هواپيمايي 
ب��ا بيان اينک��ه عامل اصلي افزايش 
قيم��ت بلي��ت هواپيم��ا، دلالان و 
واس��طه گران هس��تند، گفت: 120 
سايت غير مجاز فروش بليت هواپيما 
را شناس��ايي و فهرس��ت را در اختيار 

مقامات قضايي قرار داده ايم. مقصود اسعدي ساماني در گفتگو 
ب��ا ايلن��ا درب��اره حضور دلالان در بازار ف��روش بليت هواپيما و 
افزايش جهش��ي نرخ ها در تعطيلات و ايام پيک، اظهار داش��ت: 
ش��رکت هاي هواپيمايي کلاس نرخ ه��اي بليت هواپيما براي 
مس��يرهاي مختلف را تعيين و اعلام مي کنند که اين نرخ ها با 
ملاحظ��ه اي��ام پيک داراي حداقل و حداکثر قيمت ها هس��تند. 
وي افزود: ممکن اس��ت يک ش��رکت هواپيمايي براي مس��ير 
تهران- مشهد 15 نرخ متفاوت اعلام کنند که هر يک از نرخ ها 
براساس روز، ساعت پرواز و ساير عوامل موثر در تعيين قيمت، 
برآورد ش��ده اند. اس��عدي ساماني با تاکيد براينکه دلالان باعث 
افزاي��ش قيم��ت بليت هواپيما مي ش��وند، گفت: در حال حاضر 
س��ازمان هواپيمايي بحث س��اماندهي سايت هاي فروش بليت 
هواپيما را دنبال مي کند و طبق قوانين موجود تمام سايت هايي 
که در زمينه فروش بليت فعال هستند بايد از سازمان هواپيمايي 

مجوز دريافت کنند.

ضرر 20 ميليارد دلاري بوئينگ از فسخ قرارداد
مديرعامل ش��رکت هواپيماسازي بوئينگ گفت: اين شرکت از 
لغو قرارداد فروش هواپيما به ايران 20 ميليارد دلار ضرر مي کند. 
ب��ه گزارش مه��ر، نيويورک تايمز نوش��ت: موريس مولينبرگ 
مديرعامل ش��رکت هواپيماس��ازي بوئينگ در نشست باشگاه 
اقتصادي واشنگتن اعلام کرد اين شرکت به دليل لزوم تبعيت 
از دس��تور رئي��س جمهور آمريکا براي فس��خ ق��رارداد با ايران، 
20 ميلي��ارد دلار ض��رر مي کن��د. وي با اي��ن حال تأکيد کرد: ما 
)بوئينگ( در هر حال از دستور دولت آمريکا تبعيت خواهيم کرد. 
مديرعامل بوئينگ افزود: اين شرکت به هيچ کدام از تک تک 
توليدات هواپيما براي ايران متعهد نيست و حتي يک فروند از 
هواپيماهايي که براي ايران طراحي کرده ايم هم به اين کشور 
تحوي��ل نمي دهي��م. نيويورک تايمز در پايان همين خبر اعلام 
ک��رد: مقامات رس��مي آمريکا مي گويند ب��ه زودي مجوز اوفک 

ايرباس رقيب بوئينگ نيز باطل خواهد شد.

منازل قولنامه اي سنددار مي شوند
در نشس��ت س��تاد مل��ي بازآفريني 
شهري تصويب شد تا براي خانه هاي 
واقع در بافت هاي ناکارآمد ش��هري 
ب��ا هم��کاري س��ازمان ملي زمين و 
مس��کن و شرکت بازآفريني شهري 
ايران اس��ناد مالکيت صادر ش��ود. به 

گ��زارش وزارت راه و شهرس��ازي، عب��اس آخوندي در چهل و 
دومين جلسه ستاد ملي بازآفريني يکي از اقدامات لازم در زمينه 
اس��تفاده از تس��هيلات مس��کن را پيگيري بحث سنددار کردن 
منازل مس��کوني قولنامه اي واقع در بافت هاي ناکارآمد شهري 
برشمرد و گفت: تعاوني هاي مسکن در ايران از تعريف صحيحي 
برخوردار نيس��ت و اين تعاوني ها در اصل مي بايس��ت به جاي 
تعاوني توليد مس��کن، تعاوني هاي س��اماندهي مصرف مسکن 
باش��ند و نام تعاوني توليد مس��کن را به تعاوني س��رمايه گذاري 
مس��کن و يا تعاوني تأمين مس��کن تغيير دهيم. وي همچنين 
تأکيد کرد که مي بايست الزامات قانوني اتخاذ شود تا تعاوني ها 

اجازه ورود به بحث ساخت و ساز را نداشته باشند.

هند عمليات پروژه چابهار را از هفته جاري 
 آغاز مي کند

عليرغ��م تصمي��م آمريکا مبني بر وضع تحريم هاي جديد عليه 
اي��ران، مقامات وزارت کش��تيراني هند مي گويند، اين کش��ور 
آمادگي دارد عمليات موقتي پروژه بندر چابهار را از هفته جاري 
آغاز کند. به گزارش تس��نيم به نقل از پايگاه خبري هندوس��تان 
تايم��ز، هن��د يک ش��رکت ايراني به نام��ه کاوه پورت اند مارين 
سرويس را براي اجراي اين عمليات به مدت 18 ماه انتخاب کرده 
تا پس از آن شرکتي را براي مديريت و نگهداري تاسيسات اين 
بندر در بلند مدت انتخاب نمايد. بر اساس يادداشت تفاهمي که 
در م��ي 2016 بي��ن اي��ران و هند به امضا رس��يد، دهلي نو در فاز 
نخست 2 پايانه بندرچابهار را با سرمايه گذاري اي بالغ بر 85.21 
ميليون دلار و هزينه هاي درآمدي سالانه 22.95 ميليون دلار 
تجهيز و اداره خواهد کرد. مدت اين قرارداد اجاره 10 ساله است. 
گوپال کريشنا، از مقامات ارشد وزارت کشتيراني هند گفت: »ما 
توانس��ته ايم وارد فاز عمليات موقتي بندر چابهار ش��ويم، که اين 
عمليات از 13 ژوئن آغاز خواهد ش��د.« وزارت کش��تيراني هند 
همچنين فرآيند دعوت از شرکت ها براي برگزاري مناقصه هاي 
جديد جهت انتخاب يک شريک هندي براي مديريت، اداره و 
نگهداري اين بندر براي مدت 10 سال آينده را آغاز کرده است. 
يکي از شرايط در نظر گرفته شده در اين مناقصه اين است که 
ش��رکت برنده مناقصه بايد به صورت پيش��اپيش 8.52 ميليون 

دلار به وزارت کشتيراني هند پرداخت نمايد.

سود ۳۴درصدي وام براي انبوه سازان
دبير کانون سراسري انبوه سازان با تأکيد بر اين که شرايط پرداخت 
وام به سازندگان توسط بانک مسکن از محل اوراق تسه بسيار 
ظالمانه است، گفت: نرخ واقعي سود اين تسهيلات زير 3۴درصد 
نيست. فرشيد پورحاجت در گفتگو با تسنيم درخصوص دلايل 
نابساماني بازار مسکن کشور، اظهار کرد:  آن چيزي که مشخص 
اس��ت در 5 س��ال گذش��ته متأسفانه سيس��تم بانکي به طور کلي 
نتوانسته پاسخگوي نياز توليد باشد، بخش مسکن نيز از اين ماجرا 
مس��تثنا نبوده اس��ت. وي با بيان اين که در حوزه مس��کن شرايط 
تأمين مالي از طريق تس��هيلات بانکي بس��يار بسيار سخت تر از 
ساير بخش ها بوده است، افزود: بررسي ها نشان مي دهد شرايط 
پرداخت وام به بخش مسکن به خصوص در سال 96 بسيار سخت 
بوده و بخش مسکن با کمبود نقدينگي بالايي روبه رو بود. وي با 
ابراز اين که بانک مسکن به عنوان بانک عامل نتوانسته متناسب 
با نيازهاي بخش توليد منابع مالي را تأمين کند، تصريح کرد:  از 
همه مهم تر اين که شيوه پرداخت تسهيلات هم در بانک مسکن 
سال گذشته از محل اوراق تسه بود که شرايط بسيار ظالمانه را 
به بخش توليد تحميل کرد. دبير کانون سراسري انبوه سازان با 
تصريح به اين که نرخ واقعي سود اين تسهيلات زير 3۴ درصد 
محاسبه نشده است، گفت: به کرّات مصائب بخش توليد مسکن 
کش��ور را اعلام کرده ايم، اما تاکنون اقدام خاصي در اين رابطه 
صورت نگرفته اس��ت. پورحاجت با اعلام اين که "هزينه تأمين 
پول براي بخش توليد مسکن در سال 96 بالاي 3۴ درصد بود 
که ش��رايط را براي ما س��خت کرده اس��ت"، اظهار کرد:  البته در 
دو ماه اول سال جاري سياست هاي بانک مسکن تغيير کرده و 

روش هاي ملايم تري را در پيش گرفته است.

پيشخوان

راه و مسکن

گروه راه و مس�کن: بازار مس��کن که اين روزها ش��وک قيمتي را 
تجربه مي کند براساس اثرپذيري از سه متغير بيروني ارز، سکه و 
بورس، دو سناريو به فاصله زماني شش ماهه از يکديگر را پيش 
روي خود مي بيند که بنا به اعتقاد کارشناس��ان، هردو حداکثر تا 
يک سال آينده به ثبات قيمت ها منتهي مي شوند. در حال حاضر 
تقاضاي س��رمايه گذاري، س��هم تقاضاي واقعي در بخش مسکن 
را کاهش داده؛ بدين معنا که با رش��د قيمت ها ناش��ي از هجوم 
سرمايه گذاران، قدرت خريد متقاضيان موثر بازار مسکن به طرز 
محسوس��ي کاه��ش يافته و اين ح��وزه تا زماني که يکي ديگر از 
بخش هاي اقتصاد ايران به جذابيت نرس��د در دس��ت س��وداگران 

خواهد ماند.
گزارش هاي منتش��ر ش��ده از بازار مس��کن نشان مي دهد که اين 
بازار طي ماه هاي گذشته شاهد افزايش قيمت بوده است. شرايط 
امروز بازار مس��کن به نحوي اس��ت که مهدي سلطان محمدي، 
يک کارش��ناس اقتصاد مس��کن در گفتگو با ايلنا مي گويد که در 
حال حاضر ش��اهد رونق تورمي در بازار مس��کن هس��تيم. در حال 
حاضر در بازار مس��کن ش��اهد افزايش تعداد معاملات و افزايش 
قيمت ها هستيم و آمارهاي رسمي نشان مي دهد که ميزان صدور 
پروانه براي س��اخت مس��کن رو به رشد بوده است. از طرف ديگر 
افزايش قيمت صورت گرفته در بازار مسکن موجب شده تا برخي 
نسبت به آينده آن اظهار نگراني کنند. هرچند در اين ميان هستند 
کارشناساني که معتقدند که قيمت مسکن در شش ماهه دوم سال 

جاري تا اندازه اي افت کرده و به ثبات خواهد رسيد.
افزايش قيمت مسکن طي ماه هاي گذشته موجب شد تا برخي از 
نمايندگان مجلس پيشنهادي را مطرح کنند که هرچند سابقه آن 
به سال ها قبل برمي گردد، اما اين مرتبه به نظر جدي تر از گذشته 
مي رس��د. اوايل خردادماه س��ال جاري بود که محمدرضا رضايي 
کوچي، رئيس کميس��يون عمران مجلس از برنامه مجلس براي 
راه اندازي س��امانه تعيين قيمت مس��کن با هدف کنترل بازار خبر 
داد. البته اين پيش��نهاد در همان روزهاي نخس��ت مطرح ش��دن 
با نظر مخالف از س��وي مقام مس��ئول وزارت راه و شهرس��ازي 
همراه ش��د و آنها اجرايي ش��دن اين طرح را عامل افزايش قيمت 
در بازار مس��کن دانس��تند. با اين حال و در حالي که پيش از اين 
مسئولان وزارت راه و شهرسازي مخالفت خود را با اين موضوع 
اعلام کرده اند، روز گذش��ته صديف بدري، سخنگوي کميسيون 
عم��ران مجل��س در گفتگ��و ب��ا ايرنا اعلام کرد ک��ه اعضاي اين 
کميس��يون به دليل نوس��انات و افزايش قيمت مس��کن، از وزير 
راه و شهرس��ازي خواس��ته اند که س��امانه اي براي قيمت گذاري 

مسکن تشکيل دهد.

پيشنهاد راه اندازي سامانه قيمت گذاري مسکن ���
صديف بدري، س��خنگوي کميسيون عمران مجلس دهم اظهار 
داش��ت: در جلس��ه اي که با وزير راه و شهرس��ازي داشتيم در مورد 
افزايش و نوسانات قيمت مسکن بحث هايي انجام شد و نمايندگان 
خواهان رسيدگي جدي به اين موضوع بودند. اين نماينده مجلس 
افزود: ما از وزارت راه و شهرسازي و دستگاه هاي نظارتي درخواست 
مي کنيم نظارت بر بازار مس��کن را بيش��تر کنند، زيرا طبق برنامه 
شش��م توسعه بايد س��امانه اطلاعات املاک و مسکن راه اندازي 
ش��ود ولي فعلا اين موضوع انجام نش��ده اس��ت. بدري يادآور شد: 
در اين زمينه اعلام شده که بحث هاي نرم افزاري و سخت افزاري 
انجام شده ولي هنوز اين سامانه راه اندازي نشده است. وي تصريح 
کرد: ما خواهان اين موضوع هستيم که محله هاي مختلف تهران 
واحدهاي مسکوني متناسب باکيفيت و سن بنا قيمت گذاري کنند 
همچنين براي اجاره بها نيز بايد اين کار اجرا ش��ود. س��خنگوي 
کميسيون عمران مجلس گفت: وزارت راه و شهرسازي بايد هرچه 
س��ريعتر اين موضوع را پيگيري کند زيرا وضعيت نرخ مس��کن 

مشکلات زيادي را براي مردم ايجاد کرده است.

تسهيلات ساخت مسکن ديگر جذابيت ندارد ���
يک روز پيش از اين نيز رئيس کميسيون عمران مجلس، با تاکيد 
بر اينکه تسهيلات اعطايي در حوزه ساخت مسکن جاذبه کافي 
براي متقاضيان ندارد، گفت: غفلت از نياز داخل به مسکن حباب 
قيمت ها در اين بخش را بزرگ تر کرده است. محمدرضا رضايي 
کوچي در گفتگو با خانه ملت، با اش��اره به آمارهاي اخير منتش��ر 
ش��ده در خصوص کاهش 50 درصدي توليد مس��کن در کش��ور، 
گفت: در کش��ور س��الانه ظرفيت توليد 800 هزار واحد مسکوني 
وجود دارد اما اين عدد به کمتر از ۴00 هزار واحد رسيده است. اين 
نماينده مجلس با بيان اينکه غفلت از نياز داخل به مسکن حباب 
قيمت ها در اين بخش را بزرگ تر کرده، افزود: سرمايه گذاري در 
حوزه مسکن با هدف افزايش ساخت و سازها بايد از سوي دولت 

با ارائه مشوق هاي لازم پيگيري شود.
رضايي با تاکيد بر اينکه تسهيلات اعطايي در حوزه ساخت مسکن 
جاذب��ه کاف��ي براي متقاضيان ندارد، تصريح کرد: ارائه وام ارزان، 
کاهش نرخ سود تسهيلات و بازپرداخت مطابق با درآمد مردم از 

جمله ش��اخصه هايي اس��ت که به ايجاد انگيزه براي توليد مسکن 
بيشتر در کشور منجر مي شود. اين نماينده مجلس، همچنين از 
تلاش مجلس براي ضابطه مند کردن قيمت مس��کن خبر داد و 
گفت: در اين راس��تا پيش��نهاد ايجاد س��امانه تعيين قيمت مسکن 
ارائه ش��ده و در حال بررس��ي س��ازوکارهاي مورد نياز آن هستيم. 
رضايي با بيان اينکه بايد دس��ت سواس��تفاده کنندگان در تعيين 
نرخ مس��کن و اجاره بها بس��ته ش��ود، افزود: اميد است در تعامل با 
وزارت راه و شهرسازي بتوانيم اثرگذاري اين سامانه را در قيمت 
مسکن و اجاره بها مشاهده کنيم. رئيس کميسيون عمران مجلس 
با تاکيد بر اينکه نشست هاي تخصصي براي بررسي کم و کيف 
س��امانه مذکور در کميس��يون عمران مجلس با حضور مسئولان 
مربوطه برگزار خواهد ش��د، تصريح کرد: در رابطه با اين س��امانه 
از مرکز پژوهش هاي مجلس نيز خواسته شده نظرات تخصصي 

و کارشناسانه خود را به مجلس ارايه کند.

مخالفت وزارت ره و شهرسازي با قيمت گذاري مسکن ���
پيشنهاد نمايندگان مجلس براي راه اندازي از سامانه اي با هدف 
قيمت گذاري مس��کن در حالي مطرح مي ش��ود که در روزهاي 
ابتداي��ي خردادم��اه مس��ئولان وزارت راه و شهرس��ازي ضمن 
مخالفت با اين پيش��نهاد، اجراي چنين طرحي را عامل افزايش 
قيمت معرفي کرده بودند. در همين ارتباط علي چگني، مديرکل 
دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازي تعيين 
س��قف براي اجاره بها و قيمت مس��کن را اقدامي ناکارآمد دانست 
و گفت: چنين اقداماتي به رش��د غيرقابل کنترل قيمت مس��کن 
منجر خواهد ش��د. او در واکنش به برخي اظهار نظرها مبني بر 
لزوم تعيين س��قف براي اجاره بها و قيمت مس��کن گفت: تجربه 
دنيا نش��ان داده که تعيين قيمت، به خصوص براي مس��کن که 
کالايي ناهمگن، غيرقابل جابجايي و منحصر به فرد اس��ت، نه 
مقدور است و نه خاصيتي دارد. چگني با اشاره به اثرات نامطلوب 
سياس��ت تعيين قيمت در بازار مس��کن افزود: اگر قيمت تعيين 
شود و توليدکننده از قيمت راضي نباشد، ديگر وارد بازار نخواهد 
ش��د. در نتيجه با کمبود عرضه مواجه مي ش��ويم. کمبود ش��ديد 
عرضه قيمت ها را به ش��دت بالا خواهد برد. اين مس��ئول وزارت 
راه و شهرس��ازي ادامه داد: بايد سياس��ت گذاري درست در حوزه 
اقتصاد کلان انجام ش��ود. اگر سياس��ت گذاري درس��ت در حوزه 
زمين انجام بگيرد، ش��اهد تعادل در بازار مس��کن خواهيم بود. 
تنظيم محيط اقتصاد کلان و ساختار اقتصاد به تعادل بازارها از 

جمله بازار مسکن ميانجامد.

نمايندگان مجلس به دنبال راه اندازي سامانه قيمت گذاري مسکن هستند

بحران مسکن زير ذره بين بهارستان

تغيير قوانين فرودگاهي با الگوبرداري از اروپانياز به سياست هاي جديد در حوزه زمين شهري دولت براي خانه دار شدن مردم تسهيل گري کند
عض��و کميس��يون عم��ران مجلس، از 
سردرگمي مردم از متنوع بودن روش هاي 
تامين مالي مسکن در کشور انتقاد کرد 
و گفت: تس��هيلات مسکن براي اقشار 
آسيب پذير جامعه کارايي ندارد. شادمهر 

کاظم زاده با اشاره به روش هاي متنوعي که از سوي وزارت راه 
شهرسازي به ويژه بانک مسکن براي تسهيلات دهي در راستاي 
خانه دار شدن مردم در نظر گرفته شده، گفت: هرچند اين روش ها 
به خانه دار شدن قشر اعظمي از مردم منجر شده از تنوع بيش از 
حد آن و عدم ش��فافيت در جزييات باعث س��ردرگمي مردم شده 
اس��ت. اين نماينده مجلس همچنين تصريح کرد: دولت بايد با 
شفاف سازي ميزان تسهيلات، اقساط و همچنين سود وام نسبت 

به خروج مردم از سردرگمي اقدام کند.

معاون مس��کن و س��اختمان وزير راه و 
شهرسازي تاثير کنوني قيمت زمين در 
قيمت واحدهاي مس��کوني را غيرقابل 
قبول توصيف کرد و گفت: بايد با کمک 
انديش��مندان حوزه اقتصاد ش��هري و 

مس��کن سياس��ت هاي جديدي براي موضوع زمين شهري در 
ايران تدوين شود. حامد مظاهريان به تاثير ميزان قيمت زمين در 
قيمت آپارتمان در ايران اشاره کرد و افزود: در واقع قيمت واحد 
مس��کوني در ايران به ش��کل غيرقابل قبولي تحت تاثير قيمت 
زمين قرار دارد و اين نس��بت حتي قابل مقايس��ه با کش��ورهايي 
که داراي مش��کل کمبود زمين هس��تند، نيس��ت. وي ادامه داد: 
براس��اس تحقيقاتي که انجام ش��ده تاثير قيمت زمين بر واحد 
مسکوني در ايران حتي از کشورهاي اروپايي نيز بيشتر است.

مدي��رکل نظ��ارت بر عملي��ات هوانوردي 
س��ازمان هواپيمايي کشوري گفت: قوانين 
جديد فرودگاهي اين سازمان با الگوبرداري 
از قوانين اتحاديه اروپا طراحي ش��ده اس��ت. 
محمدس��عيد ش��رفي درباره قوانين جديد 

فرودگاهي سازمان هواپيمايي کشوري گفت: قوانين جديد فرودگاهي 
که بر مبناي قوانين اتحاديه اروپا است، هم دقيق تر است و هم فرآيندها 
و جزئيات را هم بررسي مي کند. وي ادامه داد: قوانين سابق فرودگاهي 
سازمان هواپيمايي کشوري تنها نتيجه  و خروجي را بررسي مي کرد. اما 
مطابق قوانين و مقررات جديد، فرايندها، ساختار سازماني، کيفيت منابع 
انساني، تجهيزات و جزييات رفتار فرودگاه ها را مورد مميزي، بازرسي و 
نظارت قرار مي دهيم. شرفي همچنين از پررنگ تر شدن نقش فرودگاه ها 

در تامين ايمني هوانوردي براساس قوانين جديد خبر داد.

عض��و کميس��يون عمران مجل��س، گفت: موافقت 
ب��ا اختص��اص منابعي از صندوق توس��عه ملي براي 
توسعه صنايع حمل و نقلي اقدامي در راستاي تحرک 
بيشتر اين صنايع و ارزآوري از اين منظر بوده است. 
ف��رج ا... رجب��ي در گفتگ��و با خانه مل��ت، با تاکيد بر 
ضرورت توس��عه حمل و نقل عمومي و ريلي، گفت: 
مجل��س در حي��ن تصويب بودج��ه 97 با اختصاص 
منابعي براي حمايت از صنايع حمل و نقل عمومي و 
ريلي از صندوق توس��عه ملي موافقت کرده اس��ت. 
اي��ن نماين��ده مجلس با بيان اينکه براي اس��تفاده از 
مزي��ت فاينان��س براي بهب��ود وضعيت حمل و نقل 
عموم��ي و ريل��ي بايد دولت به تامين 15 درصد منابع 
اقدام مي کرد، افزود: با مصوب ش��دن تکليف براي 
صندوق توس��عه ملي جهت حمايت مالي از صنايع 
حم��ل و نقل��ي و ريل��ي معضل کمب��ود منابع در اين 
حوزه مرتفع خواهد شد. رجبي با بيان اينکه يکي از 
دلايل عقب ماندگي در توسعه صنايع حمل و نقلي در 

کشور ناتواني در تامين سهم 15 درصدي دولت در 
استفاده از منابع فاينانس در اين حوزه بوده، تصريح 
ک��رد: ب��ا تدبير دولت و مجلس اين منابع از صندوق 
توس��عه ملي تامين ش��ده و بهبود وضعيت حمل و 
نقلي و توسعه شبکه ريلي در کشور تسريع مي شود. 
رجبي گفت: تامين منابع مورد نياز مي تواند به مثابه 
موتور محرکي بهبود وضعيت حمل و نقل عمومي و 

همچنين ريلي را موجب شود.

صندوق توسعه به کمک صنايع حمل و نقلي شتافت
رئي��س اداره ثبت کش��تي ها و ص��دور گواهينامه دريايي 
س��ازمان بنادر و دريانوردي گفت: طرح س��اماندهي بنادر 
کوچک و اعمال نظارت بر واردات کالا توس��ط ملوانان 
لنج ه��اي حم��ل بار به کش��ورهاي خليج فارس تصويب 
شده است. به گزارش سازمان بنادر، ابراهيم حسن پور با 
اشاره به واردات کالا توسط ملوانان از کشورهاي حاشيه 
خلي��ج ف��ارس اف��زود: به دليل نب��ود محدوديت در ورود 
کالا توسط ملوانان، سالانه بيش از ۴ تا 5 ميليارد قاچاق 
بصورت ته لنجي وارد کشور مي شد که اين کالاها نه تنها 
در گمرک اظهار نمي ش��د بلکه اس��تاندارد و نظارت هاي 
بهداشتي نيز بر آن صورت نمي گرفت. ورود کالا به اين 
ش��کل و بدون هيچ گونه نظارت منطقي نيس��ت، از اينرو 
موضوع ساماندهي واردات کالا ازسوي ملوانان پيگيري 
ش��د. وي با اش��اره به تدوين و تصويب آيين نامه نظارت 
بر ورود کالا و س��اماندهي بنادر کوچک، گفت: براس��اس 
بررس��ي هاي انجام ش��ده هر لنج س��الانه به طور متوسط 
6 بار به کش��ورهاي حاش��يه خليج فارس تردد مي کند که 

ملوانان مي توانس��تند در هر س��فر 10 ميليون تومان کالا 
وارد کشور کنند با اصلاحيه آيين نامه واردات کالا توسط 
ملوانان و لنج هاي تجاري، اين رقم به 15 ميليون تومان 
رس��يده است. حس��ن پور گفت: تعيين تکليف مسئوليت 
تحويل و نگهداري کالا توس��ط س��ازمان بنادر و يا س��تاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و ساماندهي اسکله هاي کوچک 
براي ش��ناورها و نوس��ازي شناورها نکات مهمي است که 

بايد انجام شود.

آيين نامه ساماندهي بنادر کوچک تدوين شد

صرفه جویي ارزي  با به کارگيري  »واگن«   و» ریل« توليد داخل
عض��و کميس��يون عم��ران مجلس بهره گي��ري راه آهن از 
واگن ها  و ريل هاي توليد داخل را موجب صرفه جويي ارزي 
و تقوي��ت تولي��دات در داخل کش��ور دانس��ت و گفت: فعال 
کردن کريدورهاي ريلي در رش��د صادرات کالاي ايراني و 
رونق صنعت ترانزيت بس��يار موثر اس��ت. به گزارش فارس، 
يونات��ن بت کلي��ا  ب��ا تأکيد بر اينکه در حوزه حمل و نقل ريلي 
 اصلي ترين وظيفه راه آهن، حمل و نقل بار و مس��افر اس��ت، 
گفت: در اين زمينه حمل و نقل ايمن و ارزان کالاهاي ايراني 
ب��ه اقصي نقاط کش��ور مي توان��د موجب کاهش قيمت تمام 
شده کالاهاي ايراني شود. عضو کميسيون عمران مجلس 
ادام��ه داد:  با توس��عه خوبي که اخي��راً در خطوط ريلي انجام 
ش��ده، مي توان از بس��ياري از نقاط کش��ور براي حمل کالا از 

حمل و نقل ريلي استفاده کرد.
بت کليا اظهار داش��ت: در اين ميان افزايش س��رعت حمل 

ب��ار از اهمي��ت ويژه اي برخوردار اس��ت و اگر راه آهن بتواند 
س��رعت حم��ل کالا را افزايش ده��د، مي تواند در حمايت از 
توليد کالاي داخلي موثر تر عمل کند؛ اس��تفاده از کالاهاي 
ايران��ي در حم��ل و نقل ريلي موج��ب صرفه جويي ارزي در 
کشور مي شود . عضو کميسيون عمران همچنين بهره گيري 
راه آه��ن از واگن ه��ا  و ريل هاي توليد داخل را موجب صرفه 
جويي ارزي و تقويت اين توليدات در داخل کشور دانست و 
تصريح کرد: توليد کنندگان داخلي ريل و واگن نشان داده اند 
ک��ه مي توانن��د توليدات خ��وب و با کيفيتي را ارائه کنند. وي  
فعال کردن کريدورهاي ريلي را در صادرات کالاهاي ايراني 
و رونق صنعت ترانزيت بس��يار موثر دانس��ت و به اشتراکات 
فرهنگي، تاريخي و مذهبي ميان ايران و همسايگان اشاره 
ک��رد و اف��زود: بايد همس��ايگان خود را براي حمل آس��ان ، 
ارزان و ايم��ن کالاهايش��ان در اي��ران توجيه کنيم، حتي در 

اين زمينه مي توانيم اقدامات مش��ارکتي انجام داده و نش��ان 
دهيم که به دنبال سود همه طرف هاي درگير در اين حمل 

و نقل هستيم.
بت کليا با اشاره به مشکلات مالي توليد کنندگان کالاهاي 
مورد نياز راه آهن از يک سو و از سوي ديگر تاکيد راه آهن بر 
رعايت اس��تانداردها و کيفيت لازم به منظور رعايت ايمني، 
گفت: بايد در اين زمينه دولت از توليدکنندگان داخلي حمايت 
کند ، اين امر در زمره وظايف اصلي و اساسي دولت قرار دارد. 
وي با اشاره به اينکه دولت نيز براي تأمين سرمايه با مشکل 
مواجه است، افزود: با اين حال دولت بايد در اختصاص منابع 
خود اولويت ها را مشخص کند و با اجتناب از برخي از موارد 
کم اهميت تر از توليد کنندگان داخلي حمايت کند، زيرا اين امر 
موجب اشتغال زائي و خروج از رکود مي شود. عضو کميسيون 
عمران مجلس تصريح کرد: وقتي عقيده داريم که خود بايد 

تأمين کننده احتياجات داخلي کش��ور باشيم، توليد کنندگان 
داخلي بايد در تهيه توليدات خود استانداردها و کيفيت مورد 
نياز راه آهن را در نظر بگيرند، تا خواسته آنها نيز براي حفظ 

ايمني تامين شود.

رعایت استاندارد و کيفيت ملاک خرید هواپيما از روسيه

عضو کميس��يون عمران مجلس، گفت: قرارداد با روس��يه براي 
خريد هواپيما بايد قائم به رعايت استانداردها، کيفيت و اشتراکات 
با منطقه جغرافياي ما باش��د. عليم يارمحمدي در گفتگو با خانه 
ملت، با اش��اره به سرنوش��ت هواپيماهاي برجامي گفت: در حال 
حاضر اظهار نظر درخصوص اين موضوع زود است زيرا برخورد 
آتي اتحاديه اروپا با خروج آمريکا از برجام مشخص نبوده از اين 

رو نمي ت��وان آين��ده اي��ن قراردادها را پيش بيني کرد. اين نماينده 
مجل��س، ب��ا بي��ان اينکه بعد از خروج آمري��کا از برجام قرارداد با 
بوئينگ ملغي ش��ده، افزود: خوش��بختانه ايران پيش پرداختي به 
اين ش��رکت پرداخت نکرده و از اين منظر متضرر نخواهد ش��د. 
وي با تاکيد بر اينکه اگر اتحاديه اروپا نيز نسبت به آينده مراودات 
اقتصادي خود با ايران دچار تزلزل شود باز هم کشورهاي ديگري 
متمايل به برقرار ارتباط با ما هستند، تصريح کرد: در حال حاضر 
که بوئينگ از فروش هواپيما به ايران س��ر باز زده ش��رکت هاي 
بسياري همچون شرکت هاي روسي خواهان عقد قرارداد با ايران 
هس��تند. يارمحمدي با بيان اينکه قرارداد با روس��يه براي خريد 
هواپيما بايد قائم به رعايت اس��تانداردها، کيفيت و اش��تراکات با 
منطقه جغرافياي ما باشد، ادامه داد: هر نوع عقد قرارداد براي خريد 

هواپيما بايد با بررسي هاي کارشناسانه دقيق جهت مطابقت کامل 
هواپيماي خريداري شده با شرايط کشور دارد تا حادثه اي همچون 
س��قوط هواپيماهاي توپولوف ديگر تکرار نش��ود. وي تاکيد کرد: 
آينده نگري درخصوص قرارداد با کشورهاي مختلف براي خريد 
هواپيما امري ضروري است زيرا بدون اين مهم هدر رفت منابع 
و عدم کارايي هواپيماهاي خريداري ش��ده در داخل رخ مي دهد. 
يارمحمدي ادامه داد: توجه به اشتراکات و استانداردهاي جهاني 
در خريد هواپيما از هر شرکتي لازم است از اين رو بيش از اين که 
از کدام کشور خريد صورت بگيرد استانداردها و قابليت و کيفيت 
هواپيم��ا مهم اس��ت. اين نماينده مجل��س دهم، با بيان اينکه در 
خلال رايزني براي خريد هواپيما و نوس��ازي ناوگان هوايي بايد 
رايزني براي ورود تکنولوژي س��اخت هواپيما به کش��ور صورت 

بگيرد، گفت: توليد هواپيما در کشور شايد با مشکلات عديده اي 
مواجه باش��د اما بايد بدانيم اين صنعت بايد يک زماني در کش��ور 
آغ��از ش��ود. وي ب��ا تاکيد ب��ر اينکه ايران در بس��ياري از حوزه ها 
توانسته پيشرفت هاي چشم گيري به دست بياورد، افزود: اکنون 
نيز با بومي س��ازي صنعت توليد هواپيما بايد يک بار ديگر نش��ان 
دهي��م ک��ه اتکا به نيروهاي متخصص داخلي مي تواند تحولي در 
اي��ن صنع��ت ايجاد کند. عضو کميس��يون عمران مجلس با بيان 
اينکه اکنون براي اظهار نظر قطعي درخصوص آينده هواپيماهاي 
برجامي زود اس��ت، گفت: بايد منتظر عملکرد اتحاديه اروپا پس 
از حواش��ي اخي��ر برجام باش��يم تا بتواني��م درخصوص آينده اين 
صنعت و مراودات آتي ايران با کش��ورهاي مختلف در اين زمينه 

اظهار نظر کنيم.


